

تتبعت الدراسة المواضيع التي خالف فيها الشيخ محمود محمد شاكر أقوال القدماء من لغويين ونقاد، ثم صنفتها ووقفت عليها بالدرس والتفسير والتحليل والمناقشة، والهدف من ذلك بسط القول في جانب من جوانب نقد الشيخ، لم تعطه الدراسات حقه.

وجاءت الدراسة في بابين بعد مقدمة وتمهيد، عرض التمهيد لحياة الشيخ شاكر وتكوينه العلمي، وأبان عن منهج التدقيق عنده، وعلاقته بالتأمل في منهج القدماء، وضم الباب الأول المسائل اللغوية، وتتعلق بمعاني الألفاظ، وبالمسائل النحوية، ووقفت الدراسة على منهجية شاكر في تدقيق معاني الألفاظ، والتعامل مع المعاجم، ومناقشة المعاني النحوية من خلال الشعر، مع الاحتكام في مناقشة هذه المعارضات إلى الشواهد من كلام العرب.

أما الباب الثاني فدرس المواضيع النقدية والبلاغية، وشمل الباب القضايا التي خالف فيها آراء النقاد، والمصطلحات النقدية التي استحدثها، وتم فيه مناقشة القضايا مع ما توصلت إليه الدراسة من آراء السابقين واللاحقين، وذلك لتبين منهج شاكر في معالجة القضية. أما المصطلحات النقدية، فتم تتبع المصطلح، مع عرض المفهوم في التراث النقدي، للوصول إلى مكنم الاختلاف بين المصطلحات.

وانتهى البحث إلى خاتمة عرضت فيها أهم النتائج، من أبرزها:

فحص معاني الألفاظ هو الخطوة الأولى في منهج شاكر، وهو السبيل إلى كشف الخطأ، كما استطاع شاكر أن يصل إلى معان لم تقيدها المعاجم، ومرجعه في ذلك كلام العرب، وهي إضافة مهمة، ومنها أن السياق هو المرجع الأول، في فهم الظواهر، وله القول الفصل في كل اختلاف، كما أنتج منهجه مصطلحات نقدية لظواهر مدروسة في تراثنا، وكان اختلاف المصطلح نتيجة اختلاف زاوية النظر وطريقة المعالجة.

This study investigates the positions in which Sheikh Mahmoud Mohammed Shaker differs in his opinion with ancient critics and linguists' sayings, then I have classified, studied, interpreted, and analyzed these positions, as well as, the objective was enlarging upon the saying in a neglected aspect by previous studies in which

.Sheikh has received criticism

The study consisted of two chapters after the introduction and preface, where the preface presents Shiekh Shaker's life and his scientific foundation, in addition, he established his Tasting approach and its relation with contemplation in formers' approach. The first chapter includes the linguistic issues related to grammatical issues and semantics. The study investigated Shaker's methodology in checking the meaning of words and dealing with dictionaries, as well as, discussing the grammatical meanings through poetry and solving these .issues upon the evidences of Arabs' Sayings

The second chapter studies the critical and rhetorical topics. This chapter includes the issues in which Sheikh Shaker disagrees with critics and the critical terms which he created. In this chapter, the researcher discussed the issues and the results of study upon the opinions of formers and subsequent scholars to indicate Shaker's methodology in treating the issue. In relating with the critical terms, the term has been interpreted, as well as, presenting its concept in critical heritage to reach the .original difference between terms

:The research concluded the following results

Checking the semantic meaning of words is the first step in Shaker's methodology and the way to discover the mistake, as well as, Shaker created meanings upon Arabs' sayings, which are not listed in the dictionaries, and that is a great addition, for example, the context is the first reference for understanding the phenomena and it is the dictum in any difference, as well as, his methodology produced critical terms for studied phenomena in our heritage, in addition, the difference of term is a result of

.the difference in opinion and way of treatment